
Nesprejemljivo visoke cene stanovanj v Novih Dravljah

Vroča kri zaradi vročih cen
»V zaostrenih razmerah gospodarjenja, ko

na vseh ravneh bijemo bitko za stabilizacijo
gospodarstva, ustalitev cen in zmanjšanje
inflacije, kar naj zagotovi, da ne bi bil bi-
stveno ogrožen socialni položaj delovnih lju-
di in občanov, tudi delavci v gradbeništvu
ne morejo svojega dohodka povečevati pred-
vsem z rastjo cen, temveč z racionalnitn go-
spodarjenjem in povečano produktivnostjo
dela.

• Obseg stanovanjske problematike v de-
lovni organizaciji narekuje, da razpoložljiva
srtdstva čimbolj racionalno izkoristimo in
tako zagotovimo rešitev stanovanjskega pro-
blema ob udeležbi lastnih srcdstev čim več-
jemu številu delavcev. Zato delavci Lito-
stroja zahtevamo, da se predlagana cena sta-
novanj v soseski ŠS-8/2 Ncve Dravlje po
opredeljenena postopku in merilih prevori, saj
menimo, da taka, kot je, družbeno ni spre-
jemljiva. V zvezi s tem naj vsi odgovorni
dejavniki ukrepajo hitro in s potrebno od-
ločnostjo upoštevajoč družbene opredelitve
in v skladu s svojimi pristojnoštmi.

• Delavci Litostroja oziroma del^gacij de-
lavskega sveta delovne organizacije zahte-
vamo, da*se zadevne problematike pristojni
lotijo z vso odgovornostjo, tako da bo re-
šena v družbeno sprejemljivih okvirih.
Zahtevamo, da problem oblikovanja cen sta-
novanjskih površin obravnavajo vse pristojne
in odgovorne inštitucije, med njimi tudi
skupščina občine Ljubljana-Šiška.«

• To so sklepi, ki jih je soglasno sprejel'
delavski svet Litostroja na svoji redni seji
19. novembra letos. Nekaj dni zatem so jih
ponovili vsi zbrani na problemski konferenci,
ki je tekla pod okriljem sindikalne oragniza-
cije' Litostroj v tej naši največji tovarni. Tu
se je zbralo okrog 100 delavcev, ki so glasno
izražali jezo in nesoglasje nad predlagano
končno ceno stanovanj v soseski ŠS-8/2 Nove
Dravlje. Predlagana končna očiščena cena
je bila namreč 27.800 dinarjev.

• Da je bila problemska konferenca o
nesprejemljivi ceni stanovanj vNovih Drav-
ljah prav v Litostroju, ni naključje, kajti
v Novih Dravljah je kupilo stanovanje 108
delavcev Litostroja, Litostroj pa je kupil 38
stanovanj zs delavce, upravičene do družbe-
no najemnih stanovanj. Za nakup stanov;|nj
oziroma za posojila delavcem za nakup sta-
novanj v soseski Nove Dravlje je Litostroj
namenil že 75 milijonov dinarjev, kolikor
pa bi bila potrjena omenjena končna cena.
bi moral zagotoviti še dodatnih 25 milijonov
dfharjev za dodatna posojila delavcem ter
plačila dokončne cene stanovanj. To pa bi
krepko zamajalo vse stanovanjske načrte
Litostroja. Stanovanjska komisija Litostroja
ima namreč pred seboj še 700 prošenj za
razrešitev stanovanjskih težav. Ne gre pre-
zreti tudi tega, kar so delavci v Litostroju
ponavljali tako na delavskem svetu kot na
problemski koferenci, češ da so kupci sta-
novanj v Novih Dravljah najeli praktično
že vse mogoče kredite in da večina niti ni
več kreditno sposobna. Nadaljnje povečanje
cen stanovan.i bi tako lahko potrdilo tudi
socialne probleme oziroma ogrozilo osnovne
življenjske razmere dela^jcev.

• »Ob znanem stališču Zveze komunistov
in Zveze sindikatov Slovenije, češ, naj vsak
delavec predvsem sam z lastnimi sredstvi
rešuje svoje stanovanjsko vprašanje, se de-
lavci Litostroja sprašujemo, če je ob nekon-
trolirani rasti cen stanovanjske graditve to
načelo možno dosledno uveljavljati v praksi.
Mcnimo, da predlagana cena za stanovanjski
meter ne odraža v celoti vrednosti vloženega

dela ter opravičljivih materialnih stroškov,
temveč je v večji meri odraz konjunkturnih
razmer na tržišču. Zato je potrebno uvelja-
viti načelo družbene kontrole cen, tako kot
je zapisano v družbenih dokumentih.«

KAJ VSE SE SKRIVA V CENI?
• Rečenega pa je bilo še veliko več. Na

problemski konferenci v Litostroju so delavci
opozarjali tudi na Tnonopolizem v gradbe-
ništvu, na »ribarjenje v kalnem«, ki ga pri
gradnji stanovanj ni malo ter se spraševali,
kako je mogoče, da so cene stanovanj zrasle
že tako visoko. Niso morda vanje gradbeniki
»skrili« svojih napak? Znano je, da je v so-
seski Nove Dravlje gradbeni inšpektor odkril
več pomanjkljivosti in so morali izvajalci za-
menjati bloku B-8 fasadne elemente, ker so
sprva montirali takšne z enojno armaturno
mrežo, namesto z dvojno.

• In kaj je z osebno odgovornostjo vseh
tistih, ki se ne drže dogovorjenega, je bilo
slišati. Končna prodajna cana bi morala biti
za vsa stanovanja potrjena že dva meseca
pred vselitvijo, pa praviloma ni. V prime-
ru Novih Dravelj bi moral izvajalec podati
px-edlog končne prodajne cene že pred 27. av-
gustom, pa je to storil šele 20. oktobra.

• Ne bi smeli Vztrajati le pri preveria-
nju končne prodajne cene, so poudarjali de-
lavci Litostroja. Morali bi terjati tudi pre-
verjanje izhodiščne cene za bloke B-8 in B-9
v soseski Nove Dravlje ter se vprašati, kam
vodijo tako visoke cene stanovsnj.

• Na problemski konferenci v Litostroju
&o delavci-sklenili ustanoviti posebno delega-
cijo, ki bo z resnostjo problema seznanila
predsednika skupščine mesta Ljubljana dr.
Marjana Rožiča in njen izvršni svet. Posebna
delegacija Litostrojevih delavcev pa je pro-
blem razložila tudi naizvršnem svetu skup-
ščine občine Šiška. Le-ta je o cenah stano-
vanj. v Novih Dravljah spregovoril 26. no-
vembra in med drugim sprejel sklepe, naj
bi do 10. decembra ponovno ocenili delo stro-
kovne službe občinske samoupravne stano-
vanjske skupnosti v zvezi s povišanjem stro-
škov gradnje v soseski Nove Dravlje za _40
odstotkov. Člani izvršnega sveta skupščine
občine Siška so stanovanjski skupnosti te ob-
čine naložili, da skliče do 15. decerrfbra se-
stanek vseh, ki pričakujejo stanovanje v
omenjeni soseski. Menili so tudi, da predla-
gana cena ni sprejemljiva in da je treba pri-
zadevanja samoupravne stanovanjske skup-
nosti Šiška za znižanje predlagane cene za
nekaj tisoč dinarjev podpreti.

ODMEV IZ GIPOSSA
• Odmev na vse izrečeno v Litostroju je

prišel kmalu zatem iz GIPOSSA. GIPOSS je
namreč investitor gradnje v soseski Nove
Dravlje, gradnjo objekta B-8 pa je samo-
upravnim sporazumom prenesel na delovno
organizacijo SGP PIONIR TOZD Gradbeni
sektor Ljubljana in GIP Obnova (vsaka gra-
di pol bloka, razdeljeno po horizontali) in
pri bloku B-9 na delovni organizaciji Slove-
nija ceste-Tehnika TOZD Gradnje in GIP
Ingrad Celje. GIPOSS namreč. na problem-
sko konferenco v Litostroju ni bil vabljen,
kar je po svoje škoda, saj bi lahko v tem
primeru delavci dobili odgovore na posa-
mczna vprašanja takoj.

• »To, da so delavci Litostroja začeli raz-
pravo o cenah stanovanj oziroma o tem,
kako so uporabljena njihova sredstva, ki jih
izločajo za gradnjo stanovanj, predstavlja
svetlo točko v ljubljanski stanovanjski temi.
Res pa je tudi, da bi do dialoga med lito-
strojskimi delavci in izvajalci o vseh pro-
biemih, vključno o ceni stanovanj lahkcrpri-
šlo že prej. Uporabniki in izvajalci smovklju-
čeni v zbore izvajalcev in uporabnikov skup-
ščine Samoupravne stanovanjske skupnosti in

Komunalne skupnosti, kjer je mesto za dogo-
varjanje. Tam do ustreznega dialoga ne pri-
de. Z-al se je v sarnoupravnih interesnlh
skupnostih vse preveč razpasla birokratsko-
tehnokratska struktura. Stvari se zato često
zapletajo, namesto da bi bilo obratno. Grad-
beniki pa se nemalokrat počutimo kot nata-

. karji — do še tako neprijetnega gosta mo-
ramo biti na moč prijazni, ker nam daje
kruh.« Tako je dejal uvodoma mg. oec. Loj-
ze Capuder, generalni direktor GIPOSS, v
razgovoru o cenah stanovanja v soseski Nove
Dravlje pa sta sodelovala še inž. Franc Rih-
taršič, direktor GIPOSS Inženiringa in dipl.
iur. Drago Ternovšek, direktor splošne služ-
be GIPOSS: Izrekli so kar precej pikrih na
račun samoupravne stanovanjske skupnosti
Šiška ter delovnih razmer, v katerih grad-
beniki zdaj delajo ter opozorili, da pri ce-
nah stanovanj ne gre metati vsega v en
koš. V predlagani končni ceni za stanovanja
v objektu B-8 in B-9 v Novih Dravljah zna-
šajo gradbeni stroški (brez obrtniških in in-
stalacijskih) le 29,22 odstotka in nič več!

»Najbolj zgovorna pa je primerjava med
soseskama SS-7/1 in ŠS-8/2 Nove Dravlje.
Nove Dravlje so namreč dvojčica soseske
ŠS-7/1 v Šiški. Če bi obe s&seski gradili, kot
sta bili zasnovani in končali gradnjo obeh do
1978. leta, bi bile cene stanovanj v soseski
Nove Dravlje veliko nižje, kot so. Pa vse
skupaj ni teklo tako, kot je bilo predvideno.

Primerjava med obema soseskama poka-
že, da so se nekateri stroški precej povečali,
drugi pa pocenili. Tako so se pri blokih B-8
in B-9 pocenili stroški gradbenega dela od
32,29 odstotka, kolikor so znesli pri stano-
vanjih v soseski S'S-7/1, na 29,22 odstotka.
Nižji so bili tudi stroški obrtniških del. Od
20,86 so padli pri gradnji v Novih Dravljah
na 18,88 odstotka, instalacijski -stroški pa od
17,53 na 15,85 odstotka. Tudi stroški inženi-
ringa in nadzorne službe so se znižali in to
od 1,82 na 1,18 odstotka, prav tako stroški
strokovnih služb stanovanjske skupnosti od
0,41 na 0,33 ter stroški financiranja od 6,30
na 5,69 odstotka pri ceni kvadratnega metra
stanovanja.

Poskočili pa so stroški projektiranja od
0,64 na 1,04 odstotka, stroški hišniškega sta-
novanja cd 0,58 na 1,04 odstotka, dalje stro-
ški prodaje od 0.24 na 0̂ 30 odstotka. Najhujši
skok so naredili stroški urejenja zemljišč in
komunale; ti so poskočili od 19,33 odstotka,
kolikor so znašali pri gradnji blokov v sose-
ski ŠS-7/1, na 26,46 odstotka v soseski Nove
Dravlje.«

KAJ DRAŽI STANOVANJA
V NOVIH DRAVLJAH?

Zgovorna primerjava, ni kaj! A vseeno
ne odpravi vprašanja: zakaj so stanovanja
v soseski Nove Dravlje tako presneto draga.
V primerjavi s cenami stanovanj v drugih
ljubljanskih soseskah so predlagane končne
cene stanovanj v Novih Dravljah najvišje.

»Za tako visoko ceno stanovanj v soseski
Nove Dravlje je več razlogov. Najprej urba-
nistična rešitev. Urbanisti so predvideli v
Novih Dravljah v dveh nivojih pokrite ga-
raže, ploščad... Vse to kaže na spogledo-
vanje s švedskimi soseskami, vprašanje pa je.
če sodi to tudi že k nam. Vse to je navrglo
na ceno omenjenih stanovanj okroglih 1000
dinarjev pri vsakem kvadratnem metru.

Teren, na katerem raste soseska Nove
Dravlje, je bil slab. Nihče si tu ni upal po-
noviti napak iz soseske Draveljska gmajna.
Zato je bilo treba naročiti nove geološke raz-
iskave in vse sanirati, kar je naneslo še blizu
1000 dimrjev dodatnih stroškov za kvadratni
meter stanovanja.

Standard stanovanj v soseski Nove Drav-
lje je višji kot v drugih soseskah Ljubljarke.
V stanovanja so vgrajeni vsi merilci, boljša
vrata, bideji itd., kar je dodalo še približno



300 do 400 dinarjev k ceni kvadratnega me-
tra.

S ceno komunale uimamo gradbeniki nič
opraviti. Strokovna služba komunalne skup-
nosti postavi ceno komunale za posamezno
sosesko, izvršilni odb6r in skupščina te skup-
nosti pa jo potrdita. Mi to ceno — v primeru
soseske Nove Dravlje znaša okrog 8000 di-
narjev za kvadratni meter stanovan.ia — le
prištejemc k drugim stroškom gradnje in
predložimo v predlogu izhodiščne oziroma
končne cene komisiji za ccne pri Samouprav-
ni stanovanjski skupnosti Ljubljane. To smo
tudi storili. Pet dni zatem, ko smo prišli
v Ljubljani do indeksov podražitev, pomemb-
nih za določanje cen stanovanj, smo predlo-
žili končno ceno sianovanj v soseski Kove
Dravlje za objekta B-8 in B-9. Sprva je bila
predlagana nekoliko višja cena, kot je ome-
njana, ni pa presegla treh starih milijonov,
kot se širijo govorice. V postopku usklajeva-
nja smo razčistili vse postavke, fazen raz-
iskovalnega dela in prišli do predlagane cene
— 27.800 dinarjev za kvadratni meter sta-
novanja.

Z naše strani nimamo več kaj zniževati.
Pri gradbenem delu predlagane končne cene
stanovanj v bloku B-8 in B-9 v Novih Drav-
ljah je spornih nemara le nekaj 10 dinarjev,
medtem ko je pri komunalnem deležu lahko
nekaj tisoč dinarjev pri kvadratnem metru
stanovanja.«

NAPAKE NISO VRACUNANE
Očitki, češ da so v ceno stanovanj všteti

tudi stroški odpravljanja napak, so direktorje
v GIPOSSU najbolj razjezili.

»VsaSfegar, ki bo to razlagal, lahko damo
pred sodišče. To je navadno podtikanje. Pri
menjavi fasadnih elementov smo poudarjali
ih tega smo se držali, da gre vse na naše
stroške, oziroma na stroške krivca napake —
Pionirjeve TOZD. Tolikšnih sankcij, kot v
tem primeru, ni bilo še nikjer. Kje je bila
tedaj nadzorna služba Standard-Investa, ko
smo montirali prve tri fasadne elemente na
bloku B-8? Za nadzor prejme 1 odstotek od
cene kvadratnega metra. Za milijone, ki jih
dobi, pa nihče nič ne vpraša, kot ne za mi-
lijone, ki gredo na račun stroškov odbora
za novogradnje pri samoupravni stanovarvjski
skupnosti Šiška. Ti znašajo 0,33 odstotka od
cene stanovanja, kar znese v primeru so-
seske Nove Dravlje po 68 dinarjev na sta-
novanjski meter.

Pa še to: vse, kar je zajeto v predlog Iton5«
ne cene stanovanj, preverja komisija za cene
pri Samoupravni stanovanjski skupnosti me-
sta, ki šteje šest članov. Samo eden od čla-
nov te komisije je gradbenik. Bre? te komi-
sije gradbeniki ne moremo vrinjti niti di-
narja v ceno stanovanja. Tudi zamude niso
vračunane v ceno; gredo v škodo gradbeni-
kov, medtem ko kupci zanje prejmejo za-
mudne obresti iz dohodka izvajalca. V pri-
meru soseske Nove Dravlje je bil za blok
B-8 in B-9 priznan čas gradnje 18 mesecev
za 26 dni pa podaljšan na račun hude zime,
kar je priznala komisija vsem izvajalcem v
Ljubljani. Selitev v bloka B-8 in B-9 je bila
tako predvidena konec novembra. Na račun
gradbenikov bo tu dva do tri tedne zarrtude.
Kolikšna pa bo dejanska "zamuda, je težko
napovedovati (obeta pa se zaradi težav pri
toplovodu in elektriki).«

Eno je jasno: cena stanovanj v soseski
Nove Dravlje je presneto visoka, kljub vsem
razlagam in pojasnilom. Kako obračunati
z njo?

»Res je visoka,« je poudaril mag. oec.
Lojze Capuder, »za iparsikoga nesprejemljivo
visoka. Podobno kot pri ceni stanovanj pa
lahko ugotavljamo tudi pri vseh drugih ce-
nah, da so vse višje. Vse se draži. Tudi iz-
delki Litostrojevih delavcev, prav tako ves
gradbeni material. Najbolj pa vpliva na cene
stanovanj — čas. Če bi gradili hitreje — pri
tem bi seveda lahko svoje prispevali tudi
gradbeni delavci z boljšo organizacijo dela,
višjo produktivnostjo, tesnejšim povezova-
njem... — če bi bili projekti racionalnejši,
če bi pravočasno pridobili in komunalno ure-
dili zemljišča, če bi imcli zagotovljena vsa
sredstva itd., bi lahko gradili ceneje. Lep

primer za vse rečeno bo tudi gradnja stano-
vanj v četrti fazi soseske Nove Dravlje. Ce
bi že zdaj začeli z gradnjo blokov B-10 in
B-ll, bi stal kvadratni meter stanovanja tod
okrog 30.000 do 32.000 dinarjev, ker pa bo
gradnja stekla spomladi, bo cena poskočila
verjetno že na 35.000 do 38.000 dinarjev za
kvadratni meter.«

To pove dovolj. Dovolj, da bi morali vzeti
cene stanovaijj, vključno z vsem, kar je po-
vezano z njimi, pod drobnogled in začeti od-
ločno akcijo za umirjanje stanovanjskih cen.
Kajti če bodo stvari tekle še naprej, kot so,
se nam kaj lahko zgodi, da bomo že pri-
hodnje leto govorili o stanovanjskem metru
po 40.000 dinarjev in več. Kdo pa bo zmogel
takšne cene, je seveda drugo vprašanje.

Darinka Kladnik


